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編者的話
From the Editor


一年前，《民意快訊》本著服務社會的宗旨發行了創刊號。承蒙各界垂青，《民意快訊》的印行量已由當初的半百增至現時接近半千。不過，由於索閱者眾，訂閱者少，民意研究組實在無法維持過往的印發模式。

因此，由下期起，本刊將會停止免費派發，但會開展免費傳真服務，並計劃在國際電腦網絡發行，以求降低成本之餘仍然保持資訊流通。

十二期的《民意快訊》，見證了香港的主權回歸，記載了董建華的冒起、鄧小平的殞落、英國人的離去、和特區新貴的誕生。在特區成立五十多日後的今天，已沒有人談論預委、籌委和立法局議員的公信力，市民對英國政府的信任程度已不再重要。

八月份，市民對北京中央政府的信任程度達到新高，不信任程度跌至五年來的歷史低點。不過，市民對香港政府的信任程度似乎又每況愈下，對政治及社會狀況的滿意程度比回歸前普遍下降…是特區與內地的距離拉近了？還是未來發展的契機？

《民意快訊》的歷史任務似乎還未完結。
(   鍾庭耀

One year ago, we started to publish our POP EXPRESS.  Our circulation has since then increased from half hundred to half thousand.  However, due to resources constraint, we would not be able to give out free copies after this issue.  We will distribute them by fax and internet instead.


In the past twelve months, POP EXPRESS has recorded the reversal of Hong Kong’s sovereignty, the rise of Tung Chee-hwa, the departure of the British, the birth of a new gentry, and the death of Deng Xiaoping.  At this fifty or so days after the transition, nobody is talking about the Preliminary Working Committee, the Preparatory Committee, or the Legislative Council any more, nor are people interested in the British government.  They are all by-gones.


By August, people’s trust in the Beijing Central Government has reached a new height, while distrust has fallen to a record low in five years.  However, people were not very satisfied with the current social and political conditions, and faith in the local government has further fallen.  Is the gap between Hong Kong and mainland closing?  Or is it just another turning point?


May be our mission is not over yet.

(   Chung Ting-yiu Robert
市民對北京中央、特區及台灣政府的信任程度
Trust in Beijing Central, HKSAR & Taiwan Governments

	調查日期 Date of survey: 5-6/6/97, 23-24/6/97, 15/7/97, 12/8/97

	問題:  整體黎講，你信唔信任XX政府呢?  Question: On the whole, do you trust the XX government?

	
	中國 Chinese
	香港 Hong Kong
	台灣 Taiwan

	六月份調查 Survey in June
	28.5%
	62.9%
	15.7%

	
	北京中央 Beijing Central
	香港特區 HKSAR
	台灣 Taiwan

	七月份調查 Survey in July
	31.1%
	50.7%
	10.5%

	八月份調查 Survey in August
	32.7%
	48.3%
	11.1%


社會指標
Social Indicators

	調查日期 Date of survey: 29-30/7/97
	樣本數目 Sample size:564
	回應率 Response rate: 39.7%

	調查日期 Date of survey: 25/6/97
	樣本數目 Sample size:548
	回應率 Response rate: 47.6%

	問題：我地想請你評價一下香港既社會現狀。如果你要用0-10分評價香港是否一個公平既社會，10分代表絕對公平，0分代表絕對唔公平，5分代表一半半，你會比幾多分香港社會？
Question : Please evaluate the present social situation in Hong Kong.  If you were to use 0 - 10 to evaluate whether Hong Kong is a fair society, with 10 indicating absolutely fair, 0 indicating absolutely unfair, 5 indicating half-half, how would you rate Hong Kong?



	社會狀況 Social condition
	平均分數 Average marks

	
	29-30/7/97
	25/6/97

	繁榮的社會
	A prosperous society
	7.9
	8.0

	文明的社會
	A civilized society
	7.6
	7.5

	效率的社會
	An efficient society
	7.6
	7.6

	自由的社會
	A free society
	7.3
	7.7

	安定的社會
	A stable society
	7.2
	7.3

	法治的社會
	A society governed by the rule of law
	6.9
	7.2

	廉潔的社會
	A corruption-free society
	6.9
	7.0

	公正的法庭
	The courts are fair
	6.9
	-

	良好的治安
	Good public order
	6.7
	-

	公平的司法制度
	Fairness of jucial system
	6.7
	-

	平等的社會
	An egalitarian society
	6.3
	6.5

	公平的社會
	A fair society
	6.2
	6.4

	民主的社會
	A democratic society
	6.2
	6.7

	足夠的社會福利
	Sufficient social welfare
	6.2
	-


自由指標
Freedom Indicators

	調查日期 Date of survey: 6/8/97
	樣本數目 Sample size:533
	回應率 Response rate: 43.5%

	問題:  我地想你評價一下香港既自由程度。首先，請你用0-10分評價一下香港XXXX既程度。10分代表絕對自由，0分代表絕對冇自由，5分代表一半半，你會俾幾多分呢？
Question: Please evaluate the extent of freedom in Hong Kong.  Firstly, please use 0 - 10 to evaluate the extent of the XXXX in Hong Kong.  10 indicates absolute freedom, 0 indicates absolute lack of freedom, 5 indicates half-half.  What do you think?

	自由狀況     The level of freedom
	平均分 

Average marks
	認知度 

Awareness level

	信仰自由
	Freedom of religous belief
	8.6
	91.0%

	出入境自由
	Freedom to enter or leave Hong Kong
	8.2
	93.6%

	學術研究自由
	Freedom to engage in academic research
	8.0
	74.1%

	文藝創作自由
	Freedom to engage in artistic and literary creation
	7.8
	78.0%

	言論自由
	Freedom of speech
	7.2
	93.1%

	出版自由
	Freedom of publication
	7.2
	85.0%

	新聞自由
	Freedom of press
	7.0
	91.4%

	結社自由
	Freedom of association
	6.4
	77.9%

	遊行示威自由
	Freedom of procession and demonstration
	6.2
	87.8%

	罷工自由
	Freedom to strike
	6.0
	79.2%


有關各項社會問題的民意調查
Opinion Survey on Different Social Issues 
	調查日期 Date of survey: 29-30/7/97
	樣本數目 Sample size:564
	回應率 Response rate: 39.7%

	

	問題：新一輪高層官員既調動，有冇增加或者減少你對特區政府既信心？
Question : Did the recent reshuffling of senior government officials increase or decrease your confidence towards the SAR Government?

	
	
	
	

	增加 Increased
	5.1%
	不變 No change
	65.1%

	減少 Decreased
	13.2%
	唔知/難講 Don’t know/hard to say 
	16.6%

	
	
	
	

	問題 : 特區政府最近公佈有關增加土地供應同埋建屋量既措施, 你有冇信心呢些措施可以壓抑炒風？
Question : The SAR Government recently announced policies on the increase of land and housing supplies.  Are you confident that these policies will stamp out speculations?

	
	
	
	

	有信心 Confident
	49.4%
	冇信心 Not confident
	38.6%

	唔知/難講 Don’t know/hard to say 
	12.0%
	
	

	
	
	
	

	問題 : 最近有關未來中央圖書館既爭拗，你傾向支持市政總署署長鍾麗幗定係臨時市政局主席梁定邦？
Question : For the recent dispute on the design for the Central Library, who do you support more, the Director of Urban Services Elaine Chung Lai-kwok or the Chairman of the Provisional Urban Council Ronald Leung Ding-bong?

	
	
	
	

	鍾麗幗 Elaine Chung Lai-kwok
	14.4%
	梁定邦 Ronald Leung Ding-bong
	41.2%

	兩個都支持 Support both of them
	0.5%
	兩個都唔支持 Support none of them
	12.8%

	唔清楚/未聽過件事 Don’t know/never heard of the dispute
	18.6%
	唔知/難講 Don’t know/hard to say 
	12.5%

	
	
	
	

	問題 : 你鍾意中央圖書館既新設計多些定舊設計多些
Question : Do you like the original or the new design for the Central Library?

	
	
	
	

	新設計 New design
	31.8%
	舊設計 Old design
	34.9%

	兩個都鐘意 Like both designs
	2.0%
	兩個都唔鐘意 Dislike both designs
	2.6%

	唔清楚/未見過那些設計 Don’t know/never seen the designs
	20.1%
	唔知/難講 Don’t know/hard to say 
	8.5%

	
	
	
	

	問題 : 上訴庭今日既判詞中話，籌委會係有全國人大代表大會既授權去成立臨立會， 所以臨立會是有法理根據。呢件事有冇增加或者減少你對臨立會既信心？
Question : According to the Court of Appeal, since the Preparatory Committee was authorized by the National People’s Congress to set up the Provisional Legislative Council, the Council is indeed legitimate.  Did the incident increase or decrease your confidence towards the Provisional Legislative Council?

	
	
	
	

	增加 Increased
	11.0%
	不變 No change
	56.2%

	減少 Decreased
	13.2%
	唔知/難講 Don’t know/hard to say 
	19.6%

	
	
	
	


有關股票市場的調查
Survey on the Stock Market
	調查日期 Date of survey:20/8/97
	樣本數目 Sample size: 530
	回應率 Response rate: 42.3%

	問題：請問你個人有冇買係香港上市既股票？  

Question : Have you bought any listed stock in Hong Kong?

	
	
	
	

	有 Yes
	19.3%
	冇 No
	80.7%

	
	
	
	

	問題：咁請問你係幾時開始買？（只問有買股票的被訪者）
Question : When did you first start to buy the stock(s)? (Only ask respondents who have bought some stocks)

	
	
	
	

	
	
	有購買股票的被訪者百份比
Percentage of interviewees with stock investment  (基數 Base=102)
	佔總樣本百份比
Percentage of total sample

(基數 Base =530)

	一年以下
	Less than one year ago
	32.5%
	6.3%

	一年或以上
	One year ago or more
	66.7%
	12.9%

	唔知/難講
	Don’t know/hard to say 
	1.0%
	0.2%

	
	
	
	

	問題：請問你家人又有冇買？ 

Question : Has any of your family members bought any stock(s)?

	
	
	
	
	
	

	有 Yes
	18.7%
	冇 No
	77.1%
	唔知/難講 Don’t know/hard to say 
	4.1%

	
	
	
	
	
	

	問題 : 你估計三個月後既股市會比宜家升左定跌左？
Question : Do you predict the stock market will perform better or worse three months from now?

	
	
	
	

	會升好多 Much better
	4.8%
	會升少少 A little bit better
	33.0%

	冇升冇跌/差不多 No change/more or less the same
	9.9%
	會跌少少 A little bit worse
	12.8%

	會跌好多
Much worse
	5.1%
	好難估計/唔知/難講 

Hard to predict/don’t know/hard to say
	34.5%

	
	
	
	

	問題：你認為八七年股災係短期內會再發生既可能性有幾多？
Question : How likely do you think the stock catastrophe in 1987 will happen again in the near future?

	
	
	
	

	很大 Very likely
	10.0%
	一半半 Half-half
	13.8%

	很小 Not likely
	55.2%
	唔知/難講 Don’t know/hard to say 
	21.1%


　　五百多名被訪者中有二成八自己或家人有買股票，而該等人士普遍較沒有購買股票人士對股市前景樂觀。四成九該等人士認為股市在三個月後的表現會比現時好，樂觀程度較沒有購買股票者超出一成六（後者有三成三表示樂觀）。

A more detailed analysis on interviewees with stock investment has reviewed that 28% of the respondents invested in stocks either themselves or through family members.  Those who have invested in stocks generally held a more optimistic view towards the stock market.  Among them, 49% indicated that the stock market should be better three months from now.  Their optimism was 16% higher than those without any stock investments.

	被訪者購買股票情況  Overview of interviewee’s stock investment

	
	
	
	

	自己購買 Investment by oneself
	19.3%

	沒有購買 No investment in any
	72.0%

	自己沒有購買，但家人購買 Investment by family members but not by oneself
	8.6%

	

	被訪者對股市前景評估  Interviewee’s evaluation on the future of stock market

	
	
	
	
	

	
	自己或家人有買股票者
Investment by oneself or family members
	沒有買股票者
No investment

	會升好多 Much better
	7.4%
	)
	3.7%
	)

	會升少少 A little bit better
	41.8%
	) 49.2%
	29.6%
	) 33.3%

	冇升冇跌/差不多 No change/more or less the same
	10.2%
	
	9.7%
	

	會跌少少 A little bit worse
	12.2%
	)
	13.1%
	)

	會跌好多 Much worse
	4.7%
	) 16.9%
	5.2%
	) 18.3%

	好難估計/唔知/難講 

Hard to predict/don’t know/hard to say
	23.6%
	
	38.6%
	

	
	   100.0% 

(基數 Base=148)
	100.0% 

(基數 Base =382)


有關選舉制度的意見調查
Opinion Survey on the Electoral System

	調查日期 Date of survey: 5/8/97
	樣本數目 Sample size: 525
	回應率 Response rate: 43.5%

	問題：你對有關九八年立法會選舉制度既討論了解有幾多？

	Question : How well do you know about the discussions on the 1998 Legislative Council electoral sytem?

	

	好多 Very well
	0.8%
	幾多 Quite well
	2.9%

	一般/普通 OK/general
	14.8%
	唔係幾多/好少 Not much
	58.6%

	完全唔認識 Don’t know at all
	20.7%
	唔知難講 Don’t know/hard to say 
	2.3%

	
	
	
	

	問題：係九八年舉行既立法會直選部份，你認為最適合採用以下邊種選舉方式？ 

Question : Which electoral system do you think is the most appropriate for the 1998 Legislative Council direct elections?

	

	單議席單票制 ‘Single-seat single-vote’ system
	27.7%
	其他選舉方式 Other electoral systems
	0.6%

	比例代表制  Proportional representation system
	18.7%
	唔知難講 Don’t know/hard to say
	7.9%

	多議席單票制 ‘Multi-seat single-vote’ system
	 9.4%
	冇所謂 Doesn’t matter
	3.4%

	對選舉制度唔了解 

Don’t understand the electoral system
	32.4%
	

	
	
	

	問題：如果有得俾你選擇，你比較喜歡投票既時候選人定選黨？
Question : If you were given a choice, would you prefer to vote for a candidate or for a political party?

	
	
	
	

	選人 Candidate
	72.4%
	選黨 Political party
	14.2%

	冇所謂 Doesn’t matter
	5.3%
	唔知難講 Don’t know/hard to say 
	8.1%


華人身份國籍認同的民意調查
Opinion Survey on the Ethnic Identity of Hong Kong Chinese


香港電台委託本中心民意研究組在香港特別行政區成立後，進行華人身份國籍認同的民意調查，目的是了解華人對其身份認同，以及他們的流轉情況。本調查訪問了一千零四十八名十八歲或以上操粵語的香港華人。結果發現，在香港土生土長的佔三分二，二成九是來港超過七年的中國移民。至於海外華僑及來港不足七年的中國移民，則各佔二個百分比，屬於回流移民的則有三個百分比。自己或直系親屬在過去十年內，曾移民到外地的佔二成一，而在過去五年內曾到外地工作或生活累積超過一年的則有二成八。外國居留權方面，有一成一被訪者表示擁有外國居留權，或不包括英國國民海外護照在內的外國護照。

為了解香港華人對本身身份認同的程度，本調查分別測試被訪者對香港及中國的向心及離心力。當被訪者被問及在七月一日後會怎樣稱呼自己，有四成六比較認同中國人身份，包括二成九會自稱為「中國人」和一成六會自稱為「香港的中國人」。而四成七則較認同香港人身份，包括二成九會自稱為「香港人」和一成八會自稱為「中國的香港人」，顯示認同「中國人」及認同「香港人」的被訪者數目均等，同在四成半以上水平。可是，假若被訪者可自由選擇，則三成九選擇做香港人，三成選擇做中國人，另有一成六選擇做其他地方的人，未能給予肯定答案的亦有一成六。顯示可以選擇的話，較多的人會選擇做香港人，其次是中國人。選擇做其他國家的人中，較多選擇做美國人和加拿大人。

對於未來五年的移民意慾，百分之六的被訪者表示會考慮移居外地，較熱門的地方是美加、英國、澳洲和中國內地。至於未知會否移民外地的有八個百分比，而肯定不會的則佔八成六。有百分之九的被訪者有子女在外地升學或者生活，其中以在中國內地升學或生活者較多，其次是美國、澳洲和加拿大。而有子女但沒有在外地生活的佔五成半，實際上沒有子女的有三成六。對於有子女的人仕，其中一成一(佔總樣本七個百分比)表示計劃於未來五年送子女到外地升學或生活，未決定的佔一成三(佔總樣本八個百分比)，而肯定不會的有七成六(佔總樣本四成九)。至於未來計劃送子女到外地升學或生活的人仕中，較多人選擇美國，其次是澳洲、英國和加拿大。

綜合結果，可發現被訪人仕中，有一成七可以說是有某程度的移民傾向。考慮自已移民的佔六個百分比。自己不會和未決定移民，但已有子女在外地工作，升學或生活的，共佔八個百分比。三個百分比則表示自已不會移民，無子女在外地，但打算送子女到外地。至於完全無跡象會移民的，也就是表示自己既不會移民，又無子女在外地，亦不打算送子女到外地的佔七成一，其餘一成二可謂處於灰色地帶。

Our POP Team was commissioned by RTHK to conduct an opinion survey on the ethnic identity of Hong Kong Chinese after the establishment of the SAR.  The main purpose of the survey was to find out the mobility of Hong Kong Chinese and how they identify themselves.  Two-thirds of the 1048 interviewees were born and raised in Hong Kong.  Another 29% were immigrants from China who have lived in Hong Kong for over 7 years.  Overseas Chinese and immigrants from China who have here for less than 7 years constituted 2%.  The remaining 3% were emmigrants from Hong Kong who have returned.  Twenty-one percent of the interviewees or their direct relatives have emigrated within the past 10 years, while 28% have worked or stayed overseas for over a year within the past 5 years.  And 11% have the right of abode overseas, or possessed foreign passports.


The present survey rated specifically how the interviewees identified themselves with Hong Kong and China after July 1.  A total of 46% identified themselves as Chinese, with 29% as “Chinese citizens” and 16% as “Hong Kong Chinese citizens”.  Another 47% identified themselves as Hong Kong Chinese, including 29% who called themselves “Hong Kong citizens” and 18% “Chinese Hong Kong citizens”.  The  results illustrate that about the same proportion of interviewees identified themselves with Hong Kong or China.  Nonetheless, if interviewees were given a choice, 39% chose to be Hong Kong citizens, 30% to be Chinese, while 15% chose to become citizens of another place, mainly the USA and Canada.  When given a choice, more interviewees wanted to become Hong Kong, rather than Chinese, citizens.

     Only 6% responded that they intend to emigrate overseas within the next 5 years.  The most popular destinations were Canada, the USA, Britain, Australia and the Mainland China.  While 8% of the interviewees remained undecided, the remaining 86% would definitely not emigrate.  Nine percent replied that they had children overseas.  Those who had children but have never lived overseas constituted 55% of the interviewees, and 36% had no children.  Amongst those who had children, 11% (7% of the total interviewed) indicated that they planned to send their children overseas within the next 5 years, while another 76% (49% of the total interviewees) answered in contrast.  


Summing up, 17% of the interviewees showed a tendency to emigrate.  Among them 6% replied they would consider emigrating themselves.  While 8% would not, or had not decided to, emigrate themselves, their children were already overseas.  Another 3% indicated they would not emigrate, but would send their children overseas.  A total of 71% would neither emigrate nor send their children overseas in the future.  The remaining 12% remained undecided.

	訪問日期 Date of survey:
	3/7/1997

	調查方法 Survey method:
	電話訪問  Telephone survey

	訪問對象 Target sample:
	十八歲及以上操粵語之香港華人 

Cantonese-speaking population of HK-Chinese aged 18 or above

	樣本數目 Sample size:
	1048  成功個案  Successful cases

	抽樣誤差 Standard error:
	少於  less than 1.5%

	回應比率 Response rate:
	55.8%

	請問你既身份係?  What is your ethnic identity?

	香港土生土長既華人 Native Chinese born in HK
	66.4%
	海外華僑 Overseas Chinese
	2.3%

	來港不足七年既中國移民 

Chinese immigrants (stayed in HK for less than seven years)
	2.0%
	其他 Others
	0.5%

	來港超過七年既中國移民
Chinese immigrants (stayed in HK for more than seven years)
	28.7%
	唔知/難講/唔記得 

Don’t know/hard to say/don’t remeber
	0.1%

	
	
	

	你係唔係回流移民? Are you a returned emigrant?
	
	

	 
	
	

	係 Yes
	2.8%
	唔知/難講  Don’t know/hard to say
	0.4%

	唔係 No
	96.9%
	
	

	
	
	

	係過去十年內，你或者你既父母、子女同埋兄弟姊妹當中，有冇人移民到香港以外的地方？

	During the past 10 years, have you or your family (parents, children or siblings) emigrated?

	
	
	

	有 Yes
	20.8%
	冇 No
	
	79.2%

	
	
	

	係過去五年內，你或者你既父母、子女同埋兄弟姊妹當中，有冇人係香港以外的地方工作或者生活累積超過十二個月？  During the past 5 years, have you or your family (parents, children or siblings) lived or worked outside of Hong Kong for more than 12 months?

	
	撇除來港不足七年者
Excluding those who have arrived in HK for less than seven years


	
	(基數 Base =1027人)

	有 Yes
	28.1%

	冇 No
	71.3%

	唔知/難講/唔記得 Don’t know/don’t remember
	0.6%

	
	
	
	
	

	請問你有冇外國居留權或者外國護照，唔包括 BNO(英國國民海外護照)?

Do you have any right of abode or passport of other countries, excluding BNO (British National Overseas)?



	有 Yes
	10.6%
	冇 No 
	88.6%
	唔知/難講 Don’t know/hard to say
	0.8%

	
	
	
	

	香港成為中國特別行政區之後(即七月一日之後)，你稱自己為

	After Hong Kong has become the SAR of China (i.e. after July 1), you would identify yourself as a

	
	
	
	 
	

	中國人 Chinese citizen
	29.4%
	香港人 Hong Kong citizen
	28.8%
	其他 Others
	0.5%

	香港的中國人
Hong Kong Chinese citizen


	16.3%
	中國的香港人 

Chinese HongKong citizen
	18.1%
	唔知/難講 

Don’t know/hard to say
	6.9%


	如果可以選擇既話，你最希望成為邊一個國家或者地方既人? 

If you were given a choice, which place or country would you consider to be the most desirable to become its citizen?

	

	香港 Hong Kong
	38.7%
	其他 Others
	15.5%

	中國 China
	30.3%
	唔知/難講 Don’t know/hard to say
	15.5%

	
	
	
	

	係未來五年，你會唔會考慮移居香港以外既地方，包括中國本土?

For the next 5 years, would you consider emigrating to other places, including the Mainland China?

	
	
	
	

	會 Yes
	6.2%
	唔會 No
	86.2%
	未決定/唔知/難講 Not decided/don’t know/hard to say
	7.6%

	
	
	
	

	你有冇子女係香港以外既地方，包括中國，升學或者生活？
Do you have any children living or studying overseas, including the Mainland China?



	有 Yes
	8.9%
	冇 No
	55.0%
	無子女 No children
	36.2%

	
	
	
	

	(只分析有子女人仕)係未來五年，你會唔會計劃送子女到香港以外既地方，包括中國，升學或者生活?

(Only analyze interviewee with children) For the next 5 years, would you consider sending your children to live or study overseas, including the Mainland China?

	
	
	
	佔總樣本百分率
% of Total sample

	會 Yes
	
	
	
	6.7

	唔會 No
	
	
	
	48.7

	唔知/難講/未決定 Don’t know/hard to say/not decided
	
	
	
	8.4

	
	
	

	香港華人移居外地的傾向  Tendencies of HK-Chinese on emigration
	
	

	佔總樣本百分率  % of Total sample

	考慮移居外地 

Consider emigration
	6.2
	)

	未決定會否移居外地，但已有子女在外地 

Haven’t decided to emigrate or not, yet already have children overseas
	1.2
	)

	不會移居外地，但已有子女在外地 

Won’t emigrate, yet already have children overseas
	6.5
	)

	不會或未知會否移居又無子女在外地，但計劃送子女到外地 

Won’t emigrate/don’t know whether to emigrate or not, no children overseas, yet plan to send them overseas
	3.1
	) 17.1

	不會移居外地，無子女在外地，亦無計劃送子女到外地 

Won’t emigrate, no children overseas, and no plans to send children overseas in the future
	71.2
	

	傾向不定  

Undecided
	11.7
	


特首董建華評分
Rating of the Chief Executive Tung Chee-hwa

	
	調查日期 Date of Survey
	支持度 Support Rating 
	按月平均分 Monthly Average

	六月份第一次調查 1st survey in June
	5-6/6/97
	58.1
	57.9

	六月份第二次調查 2nd survey in June
	23-24/6/97
	59.7
	（六月 June）

	六月份第三次調查 3rd survey in June
	25/6/97
	56.0
	

	七月份第一次調查 1st survey in July
	8/7/97
	64.1
	64.5

	七月份第二次調查 2nd survey in July
	22/7/97
	63.1
	（七月 July）

	七月份第三次調查 2nd survey in July
	29-30/7/97
	66.1
	


十大臨時立法會議員評分
Ratings of the Top Ten Members of the Provisional Legislative Assembly
	Date of survey in July

First Stage (Naming)
	Result from survey in July 97
	Accumulated results in this year

(4 surveys)

	七月第一階段訪問日期（提名）: 

15/7/97
	  九七年七月份調查結果
	累積今年(四次)調查結果

	Second Stage (Rating)

七月第二階段訪問日期（評分）: 
	Support
	Standard error
	Total sample
	No. of raters
	Recognition
	No. of time on the list
	Average support rating
	Average rate of recongition

	22/7/97
	支持度
	標準誤差
	總人數
	評分人數
	認知度
	上榜次數
	平均支持度
	平均認知度

	Chan Yuen-han
	陳婉嫻
	58.9
	1.0
	519
	270
	52.0%
	1
	58.9
	52.0%

	Cheng Kai-nam
	程介南
	57.6
	0.9
	519
	291
	56.1%
	3
	56.9
	63.1%

	Frederick Fung
	馮檢基
	57.4
	0.9
	519
	326
	62.8%
	4
	56.4
	65.7%

	Selina Chow
	周梁淑怡
	57.1
	0.8
	519
	343
	66.1%
	4
	57.0
	71.0%

	Tam Yiu-chung
	譚耀宗
	55.7
	1.0
	519
	302
	58.2%
	4
	54.6
	62.7%

	Andrew Wong
	黃宏發
	53.8
	0.9
	519
	335
	64.5%
	4
	49.5
	69.1%

	Jasper Tsang
	曾鈺成
	53.6
	1.1
	519
	279
	53.8%
	3
	53.3
	60.9%

	Henry Tang
	唐英年
	53.0
	1.0
	519
	283
	54.5%
	2
	53.9
	55.6%

	Allen Lee
	李鵬飛
	51.6
	1.1
	519
	328
	63.2%
	4
	51.5
	67.6%

	Rita Fan
	范徐麗泰
	48.8
	1.1
	519
	389
	75.0%
	4
	52.3
	71.9%

	Top 5 average
	首五名平均分
	57.3
	
	
	
	59.0%
	
	
	

	Top 10 average
	首十名平均分
	54.8
	
	
	
	60.6%
	
	
	


市民對「一國兩制」及香港前途的信心
Confidence in “One Country, Two Systems”, and Hong Kong’s Future

	調查日期 Date of survey: 5-6/6/97, 25/6/97, 15/7/97, 29/7/97

	整體黎講, 你對一國兩制/香港前途有冇信心 On the whole, do you have confidence in ‘one-country, two systems’/HK’s future?

	
	一國兩制 One country, two systems
	香港前途Hong Kong’s future

	六月份第一次調查1st survey in June
	56.8%
	67.9%

	六月份第二次調查2nd survey in June
	-
	75.2%

	七月份第一次調查 1st Survey in July
	63.6%
	72.7%

	七月份第二次調查2nd Survey in July
	61.2%
	77.5%


	九七年七月份社研調查之樣本數據  Contact information for POP polls conducted in July 1997

	
	
	第一次 First poll
	第二次 Second poll
	第三次 Third poll
	第四次 Fourth poll

	日期
	Date of surveys
	8/7/97
	15/7/97
	22/7/97
	29/7/97

	訪問對象
	Target population
	十八歲或以上之香港市民 Hong Kong population aged 18 or above

	調查方法
	Survey method
	電話訪問 Telephone survey

	抽樣方法
	Sampling method
	從住宅電話簿中隨機抽出號碼，再用電腦配套另一部份。當成功接觸目標住戶後，再用出生日期抽取其中一名被訪者接受訪問。Telephone numbers were selected randomly from telephone directories and additional numbers generated by the computer.  If more than one subject had been available, the one who had his/her birthday next was selected.

	樣本數目
	Sample size
	538
	541
	519
	564

	回應率
	Response rate
	49.8%
	45.8%
	47.4%
	39.7%

	抽樣誤差
	Standard error
	2.2%
	2.2%
	2.2%
	2.1%


市民最關注的範圍
Areas of People’s Concern

	調查日期 Date of survey:23-24/6/97, 5/8/97

	問題: 香港而家面對好多問題，你個人最關心邊種問題？
Question: Hong Kong currently faces various problems.  What kind of problems are you most concerned with?

	
	政治問題
Political problems
	經濟問題
Economic problems
	社會問題
Social problems
	沒有意見
No opinion

	六月份調查Survey in June
	10.4%
	31.2%
	43.0%
	15.4%

	八月份調查Survey in August
	9.0%
	34.6%
	46.0%
	10.3%


	問題: 整體黎講，你滿唔滿意香港而家既政治／經濟／社會環境？
Question: Are you satisfied with the present political/economic/social condition in Hong Kong?

	
	滿意
Satisfied
	一半半
Half-half
	不滿
Dissatisfied
	唔知／難講
Don’t know

	政治問題Political condition

	六月份調查Survey in June
	47.1%
	14.2%
	24.4%
	14.3%

	八月份調查Survey in August
	35.1%
	15.9%
	28.9%
	20.1%

	經濟問題 Economic condition

	六月份調查Survey in June
	59.4%
	12.4%
	26.9%
	1.3%

	八月份調查Survey in August
	50.1%
	19.4%
	28.7%
	1.9%

	社會問題 Social condition

	六月份調查Survey in June
	58.8%
	14.1%
	25.6%
	1.5%

	八月份調查Survey in August
	51.9%
	21.5%
	23.6%
	3.0%


	問題: 同三年前比較，你覺得香港而家既ＸＸ環境好左定差左？
Question: Do you think the XX in Hong Kong has become better or worse in the last three years?

	
	（比三年前）好
Better
	差不多
Same
	（比三年前）差
Worse
	唔知／難講
Don’t know

	政治問題Political condition

	六月份調查Survey in June
	29.5%
	21.1%
	38.4%
	11.0%

	八月份調查Survey in August
	18.8%
	25.1%
	36.0%
	20.0%

	經濟問題 Economic condition

	六月份調查Survey in June
	38.1%
	12.2%
	45.5%
	4.2%

	八月份調查Survey in August
	28.6%
	25.0%
	41.9%
	4.5%

	社會問題 Social condition

	六月份調查Survey in June
	36.4%
	22.1%
	37.0%
	4.5%

	八月份調查Survey in August
	29.0%
	34.2%
	31.6%
	5.3%


	問題: 以你估計，三年後香港既ＸＸ環境會比而家好定差？
Question: Do you think the XX in Hong Kong will become better or worse in three years’ time?

	
	（比目前）好
Better
	差不多
Same
	（比目前）差
Worse
	唔知／難講
Don’t know

	政治問題Political condition

	六月份調查Survey in June
	23.6%
	10.6%
	33.4%
	32.5%

	八月份調查Survey in August
	24.7%
	13.5%
	21.9%
	39.9%

	經濟問題 Economic condition

	六月份調查Survey in June
	35.7%
	14.8%
	21.1%
	28.4%

	八月份調查Survey in August
	32.0%
	18.9%
	17.2%
	31.8%

	社會問題 Social condition

	六月份調查Survey in June
	32.2%
	14.6%
	25.6%
	27.6%

	八月份調查Survey in August
	32.6%
	15.7%
	20.5%
	31.2%


	《民意快訊》編輯委員會
EDITORIAL COMMITTEE OF POP EXPRESS

	

	
主編Chief Editor


	:
	鍾庭耀Chung Ting-yiu Robert

	
副編Editors

 

	:
	陳夢施Chan Mung-sze Natalie，李至君 Lee Chi-kwan Anita

	
編務助理 Editorial Assistant 

	:
	李德成 Lee Tak-shing Patrick

	
電話Telephone

	:
	2859 2988, 2859 2989




	
傳真Fax

	:
	2517 6951

	
地址Address




	:
	香港薄扶林道, 香港大學黃子明樓8樓, 社會科學研究中心 

Social Sciences Research Centre, 8/F, Wong Chue Meng Building, 

The University of Hong Kong, Pokfulam Road, Hong Kong.




	鳴謝  ACKNOWLEDGMENT

	亞洲電視有限公司 Asia Television Limited

(贊助各項社會問題的民意調查 for sponsoring the opinion surveys on different social issues)

香港電台教育電視部 Radio Television Hong Kong (ETV)

(贊助有關華人身份國籍認同的民意調查for sponsoring the opinion survey on the ethic identity of Hong Kong Chinese)



	民意研究計劃最新出版資料  Latest POP PUBLICATIONS available
《華人身份國籍認同的民意調查》 Opinion Survey on the Ethnic Identity of Hong Kong Chinese 
中文版 Chinese version: 每本 $50 per copy

	


訂閱表格（歡迎加印）Order Form (Please make your own copies)

本人欲定期訂閱《民意快訊》: 由 __________年_________月 至  ___________年__________月
I would like to subscribe to POP Express from ________________to _________________

	
	本地訂閱 Local subscription
	海外訂閱 Overseas subscription

	單行本Single copy (從第十三期開始 From No. 13)
	每本$50 per copy
	每本$60 per copy

	半年（共六期）Half year (6 issues)

(比原價享有九折優惠10% off regular price)
	$270
	$320

	一年 (共十二期）One year (12 issues)

(比原價享有八五折優惠15% off regular price)
	$510
	$610

	兩年 (共二十四期）Two years (24 issues)

(比原價享有七五折優惠25% off regular price)*
	$900
	$1080


*更可免費獲贈價值$240之《民意快訊合訂本第一冊特刊》（收錄《民意快訊》創刊號至第十期)

*With a GIFT of POP Express Combined Volume #1 Special Issue (back issues of No. 1 - 10, worth $240)
	《民意快訊合訂本第一冊特刊》(收錄《民意快訊》創刊號至第十期) 

Combined Volume #1 Special Issue (back issues of No. 1 - 10)
	HK$240**

	未來合訂本（收錄六個月（六期）之《民意快訊》) 

Future combined volumes (back issues of 6 months)
	HK$300**


**海外訂戶另加郵費HK$100。Please add HK$100 for postage for subscriptions overseas.
姓名 Name:




電話 Tel.no:



傳真 Fax no.:






機構 Organization:









職位 Position:







地址 Address:



















付款方式：如用劃線支票付款，抬頭請寫「香港大學」。
Payment method: Cheques should be crossed and made payable to “The University of Hong Kong”. 

如欲索取《民意快訊》之傳真本，請致電2859 2988進行登記。To obtain a fax copy of POP EXPRESS, please call at 2859 2988.

PAGE  
2

_934271193.unknown

